
כי תצא
שיעבוד כל הכוחות לתורה – 'בכל לבבך בשני יצריך'

בקדמונים מובא שאלול ר"ת 'אני לדודי ודודי לי', 
שככל שאני מצידי פונה אל הקב"ה, כך לעומת זאת 
הקב"ה פונה אלי. זאת אומרת, שסגולת ימי חודש 
אלול היא להתקרב יותר אל הקב"ה, אך הדבר תלוי 
באדם עצמו, שהוא זה שצריך לפנות אל הקב"ה ואז 

התוצאה היא 'דודי לי'.

בפרשת 'שמע' )ואתחנן ו, ו( נאמר "ואהבת את ה' 
אלקיך בכל לבבך ובכל נפשך ובכל מאודך", ופרש"י, 
'ואהבת – עשה דבריו מאהבה אינו דומה עושה מאהבה 
לעושה מיראה העושה אצל רבו מיראה כשהוא מטריח 

עליו מניחו והולך לו'.

ליראה, שאהבה היא כח של  בין אהבה  ההבדל 
התרחבות והתדבקות. אדם שמקיים מצוה מתוך 
אהבה, הוא באמת מחובר לזה ונהנה מקיום המצוה, 
וכפי שהביא בעל ה'אגלי טל' בהקדמה לספרו, את 
דברי רש"י במסכת סנהדרין נח, ב שכשיש דביקות 
לדבר מסוים, יש גם הנאה מאותו הדבר. לעומת זאת, 
היראה היא תכונה של מניעה והתרחקות, אדם מפחד 
לחצות כביש סואן ולכן הוא נמנע מלעבור אותו, 
אדם מתרחק מאש דלוקה כי מפחד להיכוות. ולכן 
אומר רש"י שהעובד מיראה ייתכן שיפסיק לעבוד 
כשהעבודה תהיה לו לטורח, שהרי כל עבודתו רק 
מחמת שמפחד להיענש וכו', ואין לו באמת חיבור 
פנימי למה שעושה. אך מי שעובד את ה' מאהבה, 
נהנה מקיום המצוות ומחובר לעבודת ה', ולא יעזוב 
את עבודתו. זהו הציווי של התורה, שנעבוד את ה' 

מתוך אהבה.

ועוד מביא רש"י 'בכל לבבך – בשני יצריך', שצריך 
לעבוד את ה' בין עם היצר הטוב ובין עם היצר הרע. 
והרי הציווי הזה של "בכל לבבך" הוא המשך למה 
שנאמר קודם לכן "ואהבת את ה' אלקיך", ונמצא 
שהחיוב לעבוד את ה' מאהבה נאמר הן על העבודה 
עם היצר הטוב והן על העבודה עם היצר הרע שאת 

שניהם צריכים לחבר לעבודת ה'. ויש לבאר כיצד 
שייך לעבוד מאהבה עם היצר הרע, והרי היצר הטוב 
אמנם נמשך באופן טבעי לרוחניות, ובפרט לפי השיטה 
הסוברת שהיצה"ט הוא כח הקדושה באדם )עי' באיגרת 
המוסר למרן הגרי"ס(, אולם היצר הרע מטבעו נמשך 
לדברים שליליים ולתאוות החומר, כיצד א"כ ניתן 

לעבוד את ה' עם היצה"ר.

אלא ביאור העניין )עי' אור ישראל סימן ל'(, שלכל 
אדם ישנם כוחות נפש רבים, מהם חיוביים ומהם 
שליליים. החיוביים שייכים ליצר הטוב, והכוחות 
השליליים באים מן היצר הרע. כאשר אדם עובד את 
ה' עם היצר הטוב, יש באפשרותו לקחת את כוחות 
הנפש השליליים שבו, ולהשתמש גם בהם כסיוע 

לעבודתו הרוחנית.

כדוגמא לזה, חז"ל אומרים 'לעולם יעסוק אדם 
בתורה שלא לשמה שמתוך שלא לשמה בא לשמה'. 
ומבאר זאת הסבא מקלם, שגם בתחילת הדרך כאשר 
הלימוד אינו לשמה, חייבת להיות נקודה מרכזית של 
'אמת', שיש ללומד מטרה מסוימת של לימוד לשמה, 
ובאופן זה, גם המניעים האחרים של האדם בלימודו, 
משתעבדים לנקודה הזאת. ובמשך הזמן, נקודת 
האמת גדלה ונהפכת להיות המטרה המרכזית של 
הלימוד וכל הכוחות האחרים משתעבדים ומתבטלים 

למטרה זו.

מוכרחים  כראוי,  ללמוד  היא שבכדי  והמציאות 
להשתמש עם כל כוחות הנפש, גם השליליים שבה. 
מרן הגרי"ס באיגרת ו' כותב 'הלימוד בתורה אשר 
יקרא לימוד הוא ללמוד בחריפות הדעת ]גיפטיג[ 
כל אחד מחזיק בכל עוז סברתו', עיי"ש. לימוד כזה 
מתאפשר דווקא כאשר האדם משעבד את כל כוחותיו, 
החיוביים והשליליים, ללימוד התורה. )וכבר נתבאר 
יותר בהזדמנויות אחרות(. וכך גם הכוחות השליליים 
משתעבדים לצד הטוב ועוזרים לאדם בעבודת ה', 
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זוהי דוגמא לעבודת ה' בשני יצריך – ביצר טוב 
וביצר הרע.

ובפרט כעת בימי חודש אלול אשר סגולת הימים 
היא 'אני לדודי ודודי לי', אם מתעוררים לעבוד את 
ה' כראוי, זוכים לס"ד מיוחדת ויותר קל להצליח בכך.

נקודה נוספת בעניין זה: הכוחות השליליים באדם 

מושכים אותו לכל מיני הנאות גשמיות. אולם כאשר 
האדם מספק להם את רצונם, נחלש כוחם וקל מאוד 
למשוך אותם לצד הטוב. ולכן לאחר שהבחורים שהו 
בקעמפ' ונחו כראוי, כעת ניתן בנקל לשעבד את כל 
הכוחות ללימוד התורה וללמוד עם כל הכוח. הקב"ה 
יעזור שנשעבד את כל הכוחות ללימוד התורה ונזכה 

לס"ד המיוחדת של 'אני לדודי ודודי לי'.

דברי חיזוק  שמסר רבינו שליט"א בעת החזרה למסגרת הישיבה                        
)לאחר מתווה הקפסולות(

זכינו בס"ד מרובה לחזור ללמוד בתוך מסגרת הישיבה עם כוחות מחודשים שצברנו זה עתה בשהותנו 
בקעמפ'.

ידועים דבריו של ספר החינוך וכן דברי המסילת ישרים, שהחיצוניות מעוררת את הפנימיות – אדם 
עושה פעולה חיצונית וזה מעורר אצלו בפנימיותו את החיבור לפעולה שעושה.

רגילים לחשוב שכוונת הדברים היא שכל אחד שעושה פעולה חיצונית גם באופן סתמי, נוצר אצלו 
חיבור לאותו העניין. אלו החושבים כך, טעות בידם. המציאות מורה שאדם יכול להיות בעל אירגון 
חסד גדול שעוזר לאנשים רבים, ולמרות זאת להישאר מושחת, משום שכל מטרתו באירגון החסד 
שלו היא הכבוד או הכסף שמקבל מכך, וכל המעשים החיצוניים לא יעזרו לו ליצור חיבור פנימי 

אמיתי לעשיית חסד.

אם מדייקים את דברי המסילת ישרים רואים בדבריו, שחיצוניות אינה יוצרת פנימיות אלא חיצוניות 
מעוררת פנימיות. כלומר, שאחרי שיש לאדם מעט חיבור פנימי, המעשה החיצוני בכוחו לעורר ולחזק 

ולקיים בו את החיבור הזה, אך אם אין את החיבור הפנימי, המעשה החיצוני לא פועל מאומה.

וכך גם צריכה להיות הגישה שלנו אל מסגרת סדרי הישיבה. הסדרים הם מסגרת חיצונית. אמנם היא 
נצרכת ומועילה, שהלא כל אחד זקוק לאמצעים שיחייבו אותו ללמוד, אבל כל זה בתנאי שמחוברים 
בפנימיות ללימוד, ורוצים באמת ללמוד, אלא שזקוקים לעזרת המסגרת על מנת ליישם את זה. אך 
מי שאינו מחובר ללימוד, המסגרת החיצונית לא תועיל לו לכך. מעלת המסגרת היא דווקא כשבאה 

בתור סיוע להגשמת רצונו הפנימי של הבחור.

ובתקופה האחרונה זכינו לבנות מעט מערכת פנימית של חיבור לתורה. בחלק מן הזמן למדנו ושמענו 
שיעורים מהבית דרך הטלפון, ואף שהינו תקופה מסויימת מחוץ למסגרת המינימלית של בית מדרש, 
ולימוד בדיבוק חברים. וב"ה עשינו זאת בצורה טובה ויצרנו לעצמנו חיבור פנימי לעבודת ה' בלי 

המחייב של המסגרת.

וכעת שזכינו לחזור לישיבה, אחרי שבנינו מעט את הפנימיות שלנו, נוכל להשתמש במסגרת בשביל 
לחזק ולהוציא לפועל את השאיפות שלנו. הקב"ה יעזור שנעשה זאת בצורה טובה ונעלה מעלה מעלה.


